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El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

La següent pregunta la formula la il·lustre diputada Cristina 
Cabedo a la consellera de justícia i administració pública . 
(Soroll de papers)

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyor Cabedo Laborda:

Bona vesprada .

Bona vesprada, senyora consellera .

La importància dels jutjats de violència contra la dona és, més 
enllà d’impartir justícia, el seu treball com a impacte social 
i de transformació ciutadana en el tractament i respecte 
que mereixem les dones . Açò es tradueix en una encara més 
elevada responsabilitat per part del seu personal, especial-
ment si tenim en compte que de la seua gestió es pot derivar 
la salvaguarda o no de la vida de les dones .

Per això és preocupant veure situacions com la del jutjat de 
violència sobre la dona de Castelló, un dels jutjats més satu-
rats de la Ciutat de Justícia, que ho era al gener, quan vam 
formular aquesta pregunta, també ho és ara perquè, segons 
ens han informat, encara no s’ha solucionat la seua qües-
tió, i és preocupant si tenim en compte que les denúncies per 
violència de gènere estan augmentat, vullc recordar que en 
l’últim any van augmentar un 17% .

En el cas d’aquest jutjat tenim, per una banda, el problema 
no resolt de la manca de lletrat de l’administració de justícia, 
atés que des de fa uns mesos la titular va marxar a un jutjat 
i a dia de hui la seua feina estan sent gestionada per altres 
lletrats que van fent torns, però la vacant –tenim entés– 
encara no ha estat coberta .

Però, a això se li afegeix que el 16 de febrer una de les trami-
tadores també va deixar el jutjat per canviar de plaça, però 
en aquest cas aquesta plaça ha sigut amortitzada pel que no 
podem esperar a ningú que la substituïsca .

Aquest preocupant dèficit és important si tenim en compte 
–com dic– no només la responsabilitat d’una qüestió de 
profunda sensibilitat sinó si tenim en compte que és l’únic 
òrgan especialitzat en aquest tipus de procediments penals 
i que, a més, han d’estar permanentment de guàrdia, pel que 
encara és més rellevant la necessitat de completar la seua 
plantilla .

Per això, senyora consellera, li pregunte, ¿quines mesures 
urgents pensa prendre la conselleria respecte a la mancança 
de personal per a evitar el col·lapse del jutjat de violència 
sobre la dona de Castelló, un dels més saturats de la Ciutat 
de Justícia?

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà la consellera .

Té vosté la paraula, consellera .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Gràcies, president .

Molt bona vesprada .

Señora Cabedo, mire, me va permitir que le aclare que, según 
los datos del Consejo General del Poder Judicial, que es 
quien fija los módulos y los indicadores de la carga de trabajo, 
precisamente el juzgado exclusivo de violencia contra la 
mujer está por debajo de los indicadores de carga de trabajo 
que establece el órgano de gobierno de los jueces . Por tanto, 
no podemos hablar ni de juzgado saturado ni tampoco en 
riesgo de colapso .

Este juzgado, de los dieciséis juzgados exclusivos que hay en 
la Comunidad Valenciana, concretamente figura en el octavo 
lugar en cuanto a carga de trabajo . Mire usted, 1 .060 dili-
gencias previas han entrado a lo largo del año 2017, cuando 
los módulos del consejo mínimos de carga media asumible 
las cifra en 1 .200 diligencias previas o bien 600 diligencias 
urgentes .

En segundo lugar, es importante también informarle que este 
juzgado cuenta con la plantilla adecuada fijada por el están-
dar determinado por la orden ministerial . Ni un tramitador 
de más, ni tampoco de menos, concretamente: dos gesto-
res procesales, cuatro tramitadores, un auxilio judicial, todos 
además, señora Cabedo, titulares, no hay ni siquiera en este 
juzgado personal interino, ni tienen tampoco ningún tipo de 
disfunción por baja o cualquier otra circunstancia .

Por tanto, no entendemos, y lo respetamos –o sea, su valora-
ción– que se esté hablando de sobrecarga o de situación de 
saturación de este juzgado .

Gracias . (Aplaudiments) 

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Senyora Cabedo, té vosté . . ., té vosté la paraula .

La senyora Cabedo Laborda:

Senyora consellera, li agraïm la seua contestació .

La nostra pregunta ve a col·lació d’una pregunta que també 
intersindical ha presentat també a la seua conselleria, perquè 
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el lletrat de l’administració de justícia sí que, la seua plaça, 
segons ens ha indicat intersindical, no ha sigut coberta .

Això, certament, no és competència seua . És competència 
del Ministeri de Justícia, però creiem que vosté, com a conse-
llera, caldria que . . ., bé, li transmetera al ministre de Justícia 
que aquesta plaça no ha sigut coberta .

Respecte a la resta de les qüestions, especialment a la plaça 
que ha sigut amortitzada de tramitació, efectivament a dia 
d’avui n’hi han quatre, però també ens indica intersindi-
cal que una va ser amortitzada i això suposa que la resta de 
faena s’ha de fer a través de les quatre, i no de les cinc que 
n’hi havia, i que, per tant, també està suposant una qüestió 
problemàtica per a l’actual . . ., personal .

Segons el pacte valencià contra violència masclista, la mesura 
número 8 de l’objectiu 3 .1 de la línia estratègica 3 indica que 
la conselleria arbitrarà els mecanismes adequats per a salvar 
les dificultats específiques de cada partida judicial.

Creiem que, efectivament, s’ha fet d’acord amb el que 
el Ministeri de Justícia ha indicat quant al lletrat de 
l’administració de justícia; també, s’ha amortitzat una plaça 
i, efectivament, n’hi han quatre, però no creiem que, si anem 
més a fons en la qüestió i l’analitzem més com fa intersindi-
cal, se puga dir que s’arbitren tots els mecanismes adequats 
per a salvaguardar les dificultats específiques de cada partida 
judicial, especialment –i acabe– si la pròpia jutgessa i el propi 
personal estan queixant-se d’eixa situació, inclús ens estan 
dient que això els produïx un estrés, perquè moltes d’elles 
depén la salvaguarda o no de la vida de les dones en situació 
de violència masclista . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà la consellera .

Consellera, té vosté la paraula .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Gràcies, senyor president .

Mire, señora Cabedo, por partes .

Tema del tramitador cuya plaza se ha amortizado . Es que 
no puedo hacer otra cosa: las RPT las aprueba el Ministerio 
de Justicia, no esta conselleria . La plantilla la marca la orden 
ministerial y, por tanto, una vez desaparecida la plaza, yo no 
puedo crear otra, porque no me lo permite la RPT que tiene 
que autorizar el ministerio .

Segunda cuestión, tema del LAJ . Mire, claro que me preocupo 
por ese tema . Precisamente se me puso en conocimiento 
en el mes de febrero, cuando visité la Ciudad de la Justicia 
de Castellón, y me trasladó la presidenta del tribunal supe-
rior de justicia su preocupación, porque les habían obligado a 

que un LAJ compartiera el juzgado exclusivo de violencia con 
otras funciones jurisdiccionales de su propio juzgado .

Claro que insté al Ministerio de Justicia . Me reuní con el 
ministro precisamente en el mes de marzo, y le puedo decir 
que, a fecha de hoy, ya se le ha asignado un LAJ precisa-
mente al juzgado exclusivo . Está pendiente de resolución del 
concurso, pero precisamente, por las actuaciones y la inter-
cesión a través de la conselleria para poder cubrir y trasla-
darle al ministerio la importancia de que estos juzgados 
tienen que estar cubiertos y, además, estar con todos sus 
titulares, precisamente se ha aceptado y en pocos días estará 
cubierta también la plaza del LAJ .

Pero es más, yo quiero aprovechar también este momento 
para decirle que sepa usted que para mi conselleria los juzga-
dos de violencia contra la mujer son una verdadera prioridad . 
Y, de hecho, hemos puesto en marcha todas las medidas que 
el pasado 22 de noviembre, como consecuencia de la interpe-
lación, anuncié en sede parlamentaria .

Mire, señora Cabedo, precisamente este viernes va al 
Consell la aprobación de un convenio con el Consejo General 
del Poder Judicial . Dotamos de 50 .000 euros para formar 
en materia de violencia de género a los jueces . Pero no sola-
mente a los jueces de juzgados exclusivos, (aplaudiments) a los 
jueces de todos los partidos judiciales que tienen que asumir, 
además de la propia carga de trabajo de civil o penal ordi-
naria, tienen que asumir además los asuntos de violencia de 
género .

Hemos puesto en marcha también programas de formación 
para los funcionarios, porque queremos funcionarios que 
estén sensibilizados, que tengan conocimiento de la grave-
dad a la que se enfrentan las víctimas y la situación en la que 
se encuentran en esos momentos, y queremos hacerlo lo 
mejor posible .

Hemos puesto en marcha la red de oficinas de asistencia a 
las víctimas del delito . Estamos trabajando en los protoco-
los específicos. Vamos a firmar un convenio con todas las 
universidades para poner en marcha planes de formación 
para jueces, fiscales, funcionarios, y que podamos generar un 
servicio público acorde para que se garantice la protección 
de las víctimas cuando lleguen a las instancias judiciales .

Por eso le puedo asegurar todas las medidas necesarias y, por 
supuesto, si hiciera falta personal para reforzar esos juzga-
dos, esta conselleria también estaría dispuesta a hacerlo .

Gracias . (Aplaudiments) 

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Passem a la següent pregunta, que formula la il·lustre dipu-
tada Beatriu Gascó a la consellera de justícia i administració 
pública .

Senyoria, té vosté la paraula .


